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Nou Cap de la policia local de Lloret de Mar. Joaquim Mar t�n s'ha

incorporat des de fa poques setmanes a la policia local de Lloret de

Mar, on �s el nou cap del cos, despr�s d'haver realitzat una

permuta amb l'anterior responsable, Xavier L�pez. Mar t�n estava

dirigint la policia de les Franqueses del Vall�s, on hi va ser set anys,

i ara inicia el seu mandat a Lloret amb l'objectiu d'implantar par t del

model que va establir all�.

Joaquim Mar t�n t� 46 anys i a banda d'haver dirigit la policia local de les Franqueses del Vall�s, ha estat en el

depar tament d'antiavalots de la Gu�rdia Urbana de Barcelona. Considera que �s la combinaci� id�nia per arribar

a Lloret, perqu� la localitat compar teix les caracter�stiques de les Franqueses com a poble i les de les

intervencions m�s de l'anonimat de la capital catalana. T� com a objectiu crear una policia propera i que tracti

els problemes com una extensi� m�s de l'Ajuntament. A l'entrevista es mostra cordial, segur i amb ganes de

comunicar el seu projecte per Lloret. Creu que la prevenci� �s imprescindible per evitar aldarulls.

Com �s que va decidir fer el canvi de les Franqueses a Lloret?

Es va plantejar per par t del cap de policia de Lloret, Xavier L�pez, aquesta possibilitat com una millora

professional. En vam parlar de manera molt informal i a f inals d'any ja em vaig plantejar aquesta possibilitat de

manera seriosa.

Era un repte professional?

En la meva hist�ria, que vinc de la Gu�rdia Urbana de Barcelona i d'una activitat impor tant, arriba l'opor tunitat de

dirigir una policia local d'un poble d'uns 20.000 habitants com �s les Franqueses del Vall�s, l'acceptes i est�s

all� treballant set anys amb un model propi. I llavors t'arriba l'opor tunitat de traslladar tot all� que has defensat

com a model de treball en un laboratori -un municipi amb una activitat menor comparada amb Lloret- a una

poblaci� amb m�s entitat. T'ho agafes com un repte. Em veig capa� d'aplicar-ho aqu�.

La iniciativa de canvi, per tant, sur t de l'antic cap de Lloret per� la fa seva tamb�.

S�. El punt de par tida �s creure en el model no propi. Tradicionalment, els caps de la policia representen un

immobilisme impor tant si ho comparem amb altres colálectius o per exemple amb la Gu�rdia Urbana, on es

canvien els caps cada cer t temps per donar aquests est�muls de millora. Mentre el model sigui aix�, per mi la

permuta �s un element dinamitzador. El nostre crec que �s un canvi bo i �s un model que es podria seguir a tot

Catalunya.

A les Franqueses dirigia un equip de 24 agents i a Lloret en t� un centenar, �s molt diferent la tasca?

�s molt diferent en velocitat i en quantitat. La normativa �s la mateixa, el servei �s el mateix i parlem d'una

q�esti� d'escala, per�, esclar, hi ha una dimensi� de la pr�pia estructura per afrontar el servei molt diferent. Per

tant, les difer�ncies no s�n tant en el que has de fer sin� en els ritmes, en la quantitat... M�s en la gesti� i en

l'ordre.

Per� a banda de les dimensions, es tracta de dos tipus de pobles diferents.

Home, all�, en una an�lisi de problem�tica de poblaci� pots gestionar els teus recursos. Perqu� all� a l'estiu



baixa notablement la din�mica, perqu� hi ha menys activitat i gent que va de vacances, etc. Per contra, aqu�

m'he trobat una poblaci� amb un dinamisme..., viu les 24 hores. All�, hi havia un poble que tenia un determinat

horari molt marcat.

I aqu� no?

Aqu� no. Hi ha unes din�miques molt intenses al mat� amb turistes que es mouen i d'altres m�s de municipi, com

les escoles que comencen o les c�rregues i desc�rregues de la restauraci�. A la tarda hi ha una activitat

comercial impor tant i comen�a la jornada prel�dica. I despr�s arriba la din�mica festiva. Una poblaci� de 24

hores. I et trobes que l'has de dimensionar amb igualtat d'impor t�ncia a totes hores. No pots fer com a les

Franqueses, potenciar el servei de tarda perqu� �s quan la gent torna de treballar.

En aquest sentit, Lloret s'assembla m�s a Barcelona, on ja ha treballat.

Exactament. Si fem un mix entre les Franqueses i Barcelona, trobem Lloret. Ho coment�vem amb el regidor, es

buscava un per f il de professional que hagu�s treballat unes din�miques de poble, de proximitat, i prosocials, i

l'ideal s�n les Franqueses; i si busquem una din�mica de no proximitat, d'anonimat, aix� �s Barcelona. I jo crec

que el model de Lloret �s els dos en un, barrejat.

Entenc, doncs, que el repte arribar� amb l'estiu.

�s com tot, si en comptes de diferenciar-ho per dies, ho f�ssim per per�odes, llavors a l'estiu ?nosal?tres tenim

l'avantatge que el nostre model de poble acaba, f inalitza l'escola i comencen vacances, de manera que l'activitat

de mat� lligada a activitat social es redueix. I, paralálelament, augmenta la de nit. I per aix� preparem el servei

refor�ant i adaptant-nos a un model al servei de la nit, per donar la resposta en benef ici dels residents. �s un

servei que el que busca �s que el model tur�stic sigui el m�s compatible possible amb el model social. Perqu� tot

el model en general sigui sostenible. Aquesta �s la idea.

Com a tasca de preparaci�, d'entrada ja heu anunciat que iniciareu una campanya d'inspeccions als locals d'oci

nocturn.

No. Per no fer confusions, no farem inspeccions, sin� visites programades en les quals els recordarem i els

ajudarem a seguir la normativa. De la mateixa manera que fem educaci� vial i c�vica, adaptarem el model.

Amb les visites, doncs, qu� busqueu, proximitat amb l'oci nocturn?

S�, exactament. No anem a buscar infraccions, sin� anem a recordar que hi ha una normativa d'obligat

compliment i a presentar-nos per colálaborar. Aix� no vol dir que si anem a algun local i per ?exem?ple no tenen

l'asseguran�a, que �s b�sica, doncs que el denunciem, perqu� s�n regles b�siques. �s una q�esti� de dir: "jo

estic amb tu i tu amb mi. Si necessites ajuda per fer-ho b�, aqu� tens la teva policia local; pregunta, parlem,

t'ajudarem a estar en contacte amb l'Ajuntament..."

I a par t d'aquestes visites als locals, qu� m�s heu previst?

Generarem els aliats a trav�s de l'oci i mantindrem la prevenci�, perqu� evidentment hem de fer l'ocupaci� del

territori per dir "estem aqu�". I no estem per amena�ar ning�, sin� per prevenir dins del possible. Amb

l'experi�ncia que tenim d'altres anys, el que hem fet �s refor�ar el servei de la nit i l'ordenan�a de civisme ens ha

de servir com una eina molt potent de prevenci�.

En quin sentit?

Farem d'aquesta prevenci� una q�esti� extrema. Podem entendre que un turista estar� uns dies i se li ven que

aqu� pot fer el que vulgui i aix� no ser� aix�. I la resposta no ser� aqu� has fet aix� i la policia va, dissuadeix i ja

est�. No. L'estructura respondr� i notif icar� a l'hotel el dia seg�ent o l'altre, encara amb aquesta persona all�.

Amb l'objectiu que aquella actuaci� al carrer que pot generar m�s conf licte, que compor tar� un espectacle amb

la identif icaci� o aix�, ens n'oblidem. Del que es tracta �s reduir al m�xim el conf licte, per� aprof itar l'estructura

per garantir el compliment de la llei. Per tant, aquesta identif icaci� compor tar� que l'estructura faci una resposta

al dia seg�ent a l'hotel. Amb doble f inalitat: per donar exemple i que l'hoteler en sigui conscient quan arribi un

nou grup i els avisi que la policia vindr� a multar-los l'endem�. I tamb� per tenir la capacitat perqu� aquell que la

faci la pagui.

Busqueu una manera diferent d'actuar, no?

No anem a traslladar el model de tr�nsit al de conviv�ncia, sin� que volem traslladar el model de l'Ajuntament de

serveis a la conviv�ncia. A tr�nsit es posa la sanci� i ja far�s alálegacions i no �s aix�. A nivell penal pots tractar



els problemes agrupats. Hi ha molts fur ts, els tracto a nivell global i faig una estrat�gia conjunta. Per contra, els

temes administratius, l'Ajuntament els tracta tots d'un en un. El que hem de fer �s que en conviv�ncia es treballi

com ho fa l'Ajuntament. Mirarem de tractar els problemes de forma individual per agafar les eines per actuar.

La policia com un servei m�s dels que ofereix l'Ajuntament.

No es tracta de colálocar quatre furgones, 18 policies, etc., perqu� hi ha un problema de 18 baralles en un punt.

No representen una soluci�, perqu� no has analitzat el problema administratiu, sin� que l'has tractat com un

problema de fur ts i robatoris. Quan jo crec que el model �s de car�cter administrariu i de serveis, no penal.
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